
Zápisnica z 39. zasadnutia výboru Snemu SAV, ktoré sa uskutočnilo videokonferenčnou 

formou dňa 6. apríla 2020 od 13:30 hod. 

 

 

Prítomní: Z. Bartošová, J. Gálik, K. Gmucová, F. Gömöry, M. Kadúc, Ľ. Kľučár, Ľ. Košťál, 

Z. Kusá, K. Nemoga, R. Passia (všetci videokonferenčne) 

 

Program: 

 

1. Otvorenie 

2. Schválenie programu zasadnutia 

3. Informácia z 31. zasadnutia P SAV 

4. Informácia z 32. Zasadnutia P SAV 

5. Príprava riadneho zasadania Snemu SAV 

6. Rôzne 

7. Záver 

 

K bodu 1 

Predsedníčka Snemu SAV Z. Kusá otvorila zasadnutie výboru o 13:30 hod. Pre obmedzenia 

spôsobené pandémiou COVID-19 prebiehalo zasadnutie videokonferenčne. 

 

K bodu 2 

Program zasadnutia bol jednomyseľne schválený. Za zapisovateľov boli určení R. Passia 

(najmä bod 3) a M. Kadúc (najmä bod 4), za overovateľku K. Gmucová. 

 

K bodu 3 

Radoslav Passia referoval o priebehu 31. zasadnutia Predsedníctva SAV, ktoré sa uskutočnilo 

5. marca 2020. Zasadnutie otvoril predseda SAV P. Šajgalík informáciou o aktuálnou stave 

v SAV v súvislosti s pandémiou ochorenia COVID-19. Navrhol prevziať stanovisko 

Virologického ústavu SAV ako stanovisko celej SAV (usmernenie pre zamestnancov). 

Vznikli už problémy so zahraničnými doktorandmi, ktorí uviazli v karanténach a nenastúpili 

(neskoro nastúpili) do vedeckých organizácií SAV, problém sa týka aj zahraničných ciest a 

pod. Odporúčanie pre zamestnancov a doktorandov organizácií SAV bolo schválené. 

M. Omastová referovala o Medzinárodnom dni žien a dievčat vo vede v OSN v New Yorku, 

bola prijatá deklarácia zástupcov stálych misií, ktorí túto konferenciu podporili. 

J. Koppel informoval o plnení uznesenia, ktoré ho poverovalo požiadať MPSVR o výklad 

možnosti predĺžiť rozhodnutím riaditeľa dovolenku aj TH pracovníkom na úroveň zákonom 

predĺženej dovolenky vedeckým pracovníkom. MPSVR z dôvodov kompetenčnej príslušnosti 

postúpilo žiadosť SAV na Úrad vlády SR, odpoveď ešte neprišla. 



P. Siman informoval o snahe vybudovať bezbariérový prístup do auly SAV v areáli na 

Patrónke, zabezpečujú sa cenové ponuky na jednotlivé riešenia, zvažuje sa aj vybudovanie 

bezbariérových WC pri jedálni. 

P. Šajgalík referoval o stretnutí s rektormi kvôli zamestnávaniu pracovníkov SAV bezplatne 

učiacich na VŠ. Najkritickejší stav je na Prírodovednej fakulte UK, dostal prísľub, že rektor 

univerzity si situáciu overí. O detailoch treba podľa predsedu SAV komunikovať 

predovšetkým s dekanmi jednotlivých fakúlt.  

M. Venhart informoval o stave prípravy brožúry Otvorenej akadémie: k dispozícii je už 

pozitívny oponentský posudok, jazyková korektúra a grafický návrh, čoskoro bude pripravená 

do tlače. Druhá brožúrka bude na tému klimatické zmeny, jej príprava sa čoskoro začne.  

Prerokovali sa aj návrhy na nové témy Otvorenej akadémie z ústavov 3. oddelenia vied 

(Dezinformácie očami spoločenských vedcov a Trianon). Materiál predstavil M. Morovics, 

v diskusii sa ocenila relevantnosť tém, ale napokon bol návrh stiahnutý s tým, že ho treba 

predstaviť v koncepčnej a homogénnej podobe, aby bol jasné, že sa v rámci Otvorenej 

akadémie financujú konkrétne výstupy určené verejnosti.  

Správu o plnení odporúčaní medzinárodného hodnotiaceho panelu pravidelného 

(akreditačného) hodnotenia v organizáciách SAV zaradených v roku 2017 do kategórie D (v 

1. OV do kategórie C) predložili podpredsedovia SAV za jednotlivé oddelenia vied P. Siman, 

K. Marhold a M. Morovics. 

Pavol Siman konštatoval, že v 1. oddelení sú len ústavy hodnotené označením „C“, oddelenie 

nemá vedecké pracoviská hodnotené ako „D“. Ide o tri organizácie, predložil výťah z ich 

SWOT analýzy. Podľa neho sa vo svojich výstupoch geografia a hydrológia výrazne posunuli 

vpred. Ako problematický vo viacerých oblastiach (publikácie, zameranie výskumu, 

doktorandské štúdium) vidí ÚSTARCH. 

K. Marhold uviedol, že v 2. oddelení boli tri „D“ ústavy, ktoré sú dnes súčasťou centier. Po 

návštevách pracovísk je záver taký, že v prípade Ústavu fyziológie hospodárskych zvierat 

došlo k výraznému pokroku a v prípade Ústavu pre výskum srdca z Centra experimentálnej 

medicíny CEM sú stále identifikované isté problémy. Tretí ústav je Ústav ekológie lesa, 

pozvaná bola riaditeľka tohto pracoviska Ľ. Ditmarová, ktorá prezentovala, aké opatrenia 

urobili, čo sa v ústave zmenilo a aké výsledky tieto zmeny dokladujú. Konštatovala zlepšenia 

v konkrétnych bodoch, ktoré im vytkla medzinárodná hodnotiaca komisia. Uskutočnené 

zmeny a aktuálna situácia boli v diskusii kladne hodnotené aj členmi predsedníctva. 

M. Morovics spomenul dva ústavy, ktoré boli hodnotené ako „D“ v rámci 3. oddelenia vied. 

Spoločenskovedný ústav v Košiciach už bol vtedy súčasťou Centra spoločenských a 

psychologických vied. Za posledné štyri roky sa zapojil do riešenia 6 medzinárodných 

projektov, získal rozličné medzinárodné granty, zvýšil publikovanie v cudzích jazykoch 

a účasť na konferenciách, ako aj organizovanie medzinárodných konferencií. Internetový 

časopis Človek a spoločnosť prešiel tiež výraznými zmenami. 

Podľa M. Morovicsa dokázal pozitívne zareagovať, hlavne novými témami, aj Ústav 

politických vied. Ústav prezentoval na zasadnutí P SAV riaditeľ P. Dinuš, ktorý sa vyjadril k 

jednotlivým výhradám medzinárodného panelu a priblížil kroky, ktoré ústav urobil, aby sa 

situácia zlepšila. Nedarí sa im prijímať mladých vedeckých pracovníkov, problém vidí 



v platoch, ktoré nemôžu konkurovať tým v súkromnej sfére, kde absolventi politológie majú 

dobré uplatnenie. Hovoril o potrebe zmeniť vekovú štruktúru aj o zámere spoločného projektu 

s ministerstvom školstva, ktorý by mohol priniesť aj financovanie nových pracovných miest. 

Široko a kriticky sa diskutovali vedecké a organizačné problémy organizácie, zvlášť 

perspektívy a kvalita doktorandského štúdia. V súvislosti s odporúčaniami Etickej komisie 

SAV vo veci podania P SAV na pracovníka ústavu Ľ. Blahu P. Dinuš uviedol, že zatiaľ 

nemieni voči tomuto pracovníkovi vyvodzovať nejaké kroky, resp. postihy. 

M. Morovics prezentoval aj aktuálny stav v zriaďovaní medzinárodných poradných výborov 

pri jednotlivých ústavov, proces by mal byť čoskoro úspešne ukončený.  

Ďalej boli J. Koppelom predložené a schválené požiadavky organizácií na zvýšenie rozpočtu 

2020, resp. neskoršie vrátenie prostriedkov do rozpočtu (Ústav ekológie lesa SAV, CSČ SAV, 

CEMEA). J. Koppel prezentoval vývin počtu zamestnancov a limit počtu zamestnancov na 

rok 2020, návrh kopíroval rok 2019 a bol schválený. V tejto súvislosti odznelo, že kým do 

tohto roku limity nemali dopad na život organizácií, teraz sa stali citlivou otázkou. Celkovo 

SAV neplní limit zamestnancov o 7 %. 

 J. Koppel predložil aj podrobnú analýzu čerpania finančných prostriedkov od ETO. Rozpis 

miezd organizácií na rok 2020 podľa zásad rozráta ETO do 16. 3., výstup zohľadní špecifiká 

formou plošnej (prvej) korekcie a individuálnej korekcie. Bolo dohodnuté, že pri odchýlke 

viac ako 2 % percentá sa P SAV bude zaoberať príčinami odchýlky a kompenzáciou 

(prerozdelenie 1 percenta celkového mzdového fondu). Predložil aj návrh na prípravu zásad 

na rok 2021: do 111 sa nebudú rátať SASPRO, MoRePro, Fond Štefana Schwarza. Materiál 

bol schválený s pripomienkami. J. Koppel predložil aj nové zásady financovania údržby, 

opráv a technického zhodnotenia nehnuteľného majetku SAV z centrálnych zdrojov SAV. 

Pôvodný materiál bolo treba upraviť, aby zohľadňoval aktuálny stav, upravuje sa napr. 

možnosť žiadať o úhradu výdavkov OTaS nie fixnou sumou, ale podľa veľkosti ústavov. 

M. Morovics predstavil návrh finančnej podpory pre projekty spolupráce organizácií SAV s 

vedeckými spoločnosťami – zvolil sa podobný postup ako vlani, celkovo prišlo 36 žiadostí od 

vedeckých spoločností, návrh bol P SAV schválený, financovanie je do úrovne 40 % 

požadovanej sumy. Schválené bolo aj rozdelenie finančného limitu na pohostenie, 

občerstvenie a dary v roku 2020, materiál predložil P. Šajgalík. 

S pripomienkami bol schválený aj návrh smernice o elektronickej archivácii publikačných 

výstupov vytvorených v organizáciách SAV (predložil M. Morovics). 

Podobne bol s pripomienkami schválený aktualizovaný štatút Komisie SAV pre zahraničné 

styky. Dôvodom zmeny bol nový obsah mobilitnej spolupráce, komisia má odteraz 

posudzovať tieto projekty. Podporili sa aj všetky tri predložené projekty navrhnuté na 

financovanie z rozpočtu SAV na základe 4. spoločnej výzvy projektu M-ERA.NET Joint Call 

2019 (predložil D. Gálik). Odsúhlasilo aj zapojenie SAV do projektu QuantEra II v programe 

ERA.NET (Cofund) v rámci Horizontu 2020 (D. Gálik). 

Prerokovalo a schválilo sa aj odovzdávanie čestného doktorátu SAV, ako aj Čestná plaketa 

Dionýza Blaškoviča pre Jána Gálika. 

F. Simančík informoval o aktuálnom stave v participatívnom procese prípravy urbanistickej 

súťaže na podobu areálu na Patrónke. Má už k dispozícii draft záverečnej správy, z ktorého 

chce pripraviť krátky materiál s kľúčovými závermi.  



M. Omastová informovala o International Advisory Board, informácie sú už aj na webe SAV, 

zasadnutie tejto rady bude až 10. novembra 2020. 

 

K bodu 4 

Informáciu o 32. zasadaní P SAV, ktoré sa konalo dňa 2. apríla 2020, podal M. Kadúc. 

M. Venhart predložil žiadosť Ústavu informatiky SAV o pridelenie prostriedkov na podporou 

podujatia Extrapolácie 2020, ktorá propaguje informačné technológie na Slovensku. Členovia 

P SAV súhlasili s podporou pre prípravu akcie, avšak samotná realizácia akcie bude 

umožnená akonáhle to situácia dovolí. Dôvodom sú mobilné výstavy, ktoré by mohli byť 

problematické v súčasnej krízovej situácii. 

J. Koppel predstavil návrh rozpisu mzdových prostriedkov vedeckých organizácií SAV na r. 

2020. Z predložených výsledkoch sa však zdá, že zmeny negatívne ovplyvnia viaceré ústavy. 

Následne boli predložené aj ďalšie návrhy na úprav mzdového fondu vybraných vedeckých 

organizácií, v ktorých bol pokles MP väčší ako 2 % v súvislosti s prijatými opatreniami 

mzdovej reformy. Výber organizácií a výšky kompenzácií boli zdôvodnené tak ako to 

vyžaduje uznesenie snemu, o vhodnosti výberu a výške kompenzácie vznikla diskusia. Z nej 

vyplynulo, že bude potrebné materiál prepracovať a vypracovať určitý korekčný 

mechanizmus, pretože v nekorigovanej forme postihla aj tých, ktorí si to nezaslúžia. Nakoniec 

bol materiál prekladateľom stiahnutý. 

P. Samuely predložil návrh na predĺženie termínu na podávanie projektov VEGA v novej 

výzve so začiatkom riešenia v roku 2021 v Slovenskej akadémii vied. Nový termín na 

predkladanie žiadostí bol stanovený na 29. mája 2020 do 14:00h. 

D. Gálik informoval o stave výročnej správy. Správa sa tentoraz skladá z dvoch častí, pretože 

z nej boli vyčlenené prílohy do samostatnej časti. D. Gálik prisľúbil, že správu dodá do 7. 4. 

2020, t. j. tri týždne pred rokovaním Snemu tak ako to vyžaduje Rokovací poriadok Snemu 

SAV.  

Z. Kusá na rokovaní P SAV otvorila otázku zabezpečenia videokonferenčnej formy 

zasadnutia snemu. Otázka sa prediskutovala a doriešila na výbore, viac v bode 5.  

Pri predložených návrhoch na Cenu SAV prebehla krátka diskusia ohľadom ich predkladania, 

keďže na výzvu každoročne reaguje len niekoľko ústavov a v niektorých OV bol predložený 

veľmi nízky počet návrhov (jeden). Členovia P SAV predložené návrhy schválili. 

V bode personálne otázky, členovia P SAV odsúhlasili, že z dôvodu mimoriadnej situácie, 

budú zrušené prebiehajúce výberové konanie na funkčné miesto riaditeľa a vedením 

organizácií dočasne poveria súčasných riaditeľov. 

P. Samuely informoval o výsledkoch ročného hodnotenia a výkonového financovania 

organizácií SAV za r. 2018 a 2019. Za základe týchto výsledkov bude upravený rozpočet 



vedeckých organizácií SAV. Z dôvodu potreby upresnenia niektorých hodnôt bol materiál 

schválený s pripomienkami a požadované doplnenia budú zapracované do 16. 4. 2020. 

F. Simančík predložil návrh manuálu o ochrane práv duševného vlastníctva a transferu 

technológií v SAV. Cieľom je pripraviť všeobecne záväzný (pre všetky organizácie SAV) 

„Manuál ochrany DV a TT v SAV”, ktorý vytvorí finančnú motiváciu na dodržiavanie 

pravidiel ochrany duševného vlastníctva a TT po vytvorení potenciálne aplikovateľných 

poznatkov, zaviesť model: „protect and then publish, or perish“, vrátane záväznej finančnej 

podpory z centrálnych zdrojov. 

V záver zasadnutia G. Bianchi upozornil, že členovia P SAV nedostali k dispozícii žiadne 

výstupy z ukončeného kontraktu s OZ Utopia . F. Simančík informoval, že mu boli doručené 

materiály, ale pre prezentáciu je potrebné ich ešte upraviť. Členovia P SAV prejavili záujem 

o zaslanie materiálov v podobe, v akej boli doručené. 

V diskusii na výbore bolo pripomenuté, že kontrakt s o. z. Utópia bol iniciovaný uzneseniami 

snemu a snem by mal dostať informáciu o jeho výsledkoch. Viac o tejto diskusii v bode 6.  

 

K bodu 5 

Aprílový snem bude bez účasti verejnosti a prebehne formou videokonferencie, technicky 

snem zabezpečí M. Kadúc, ktorý informoval, že z dostupných riešení je možné použiť 

Webex, cez ktorý sa dá pripojiť aj na videoinfraštruktúru prevádzkovanú CVTI, ktorá je 

dostupná na Úrade SAV a aj v niektorých organizáciách SAV. Systém Webex je možné v 

súčasnej dobe používať na 90 dní bezplatne. Taktiež je možné použiť systém Zoom, ktorý je 

však pre viac ako 2 účastníkov spoplatnený. Informácia o technickom zabezpečení zasadnutia 

Snemu SAV bude členom P SAV poskytnutá v predstihu, aby bolo možné systém dostatočne 

otestovať. Termín skúšky je určený na 23. apríla 2020 o 13:30 hod, termín zasadania snemu 

na 28. apríla 2020 o 9:30 hod. Výbor snemu zasadne opäť videokonferenčne 21. apríla 2020 

o 13:30 hod. Pripomienky k výročnej správe spracuje Z. Kusá. 

 

K bodu 6 

K. Nemoga sa vyjadril k aktuálnej korekcii výsledkov mzdovej reformy zo strany 

predsedníctva, podľa neho je potrebné výsledok analyzovať a zhodnotiť aj na sneme. 

Členovia výboru sa však zhodli, že túto tému treba prediskutovať na riadnom, teda nie 

videokonferenčnom zasadnutí snemu. R. Passia aj ďalší členovia výboru sa vyjadrili aj 

k predlžujúcemu sa času participatívneho procesu moderovaného o. z. Utopia, podľa 

pôvodného plánu už v tomto čase mala prebiehať urbanistická súťaž, ale stále nie je prijatý 

a vyhodnotený podkladový materiál od o. z. Utopia, hoci sa už niekoľkokrát avizoval. Výbor 

Snemu poveril Z. Kusú, aby oslovila F. Simančíka a požiadala ho o zaslanie už doručených 

výstupov projektu OZ Utópia (v originálnej, neupravenej forme), a to vrátane prieskumov, 



ktoré o. z. Utópia vykonalo v areáli SAV Patrónka v súvislosti s projektom 

Spoločenskovedného pavilónu, členom Snemu SAV.  

Májového zasadnutie P SAV sa okrem predsedníčky snemu zúčastnia za výbor K. Nemoga, 

resp. Z. Bartošová.  

 

K bodu 7 

Z. Kusá poďakovala prítomným a o 16:05 hod. ukončila zasadnutie. 

 

V Bratislave 23. 4. 2020  

 

 

Zapísali: Radoslav Passia,       Zuzana Kusá  

  Michal Kadúc      predsedníčka Snemu SAV 

 

 

Overila: Katarína Gmucová 

 

    


